

**ВЕСТНИК
Томского государственного университета
2016. № 410. Сентябрь**

- ФИЛОЛОГИЯ • PHILOLOGY
- ИСТОРИЯ • HISTORY
- ПРАВО • LAW

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL
2016. № 410. September**

Томский государственный университет
2016

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

Э.В. Галажинский, д-р психол. наук, проф. (председатель);
И.В. Ивонин, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);
В.В. Демин, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);
Д.А. Катунин, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);
В.Н. Берцун, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;
С.Н. Воробьев, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**, д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;
Л.С. Гринкевич, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;
Ю.М. Ершов, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.;
О.В. Петрин, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.; **З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизков**, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сушченко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.; **О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.; **Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

**EDITORIAL COUNCIL
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

E. Galazhinsky, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);
I. Ivonin, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Главный редактор –
В.П. Зиновьев,
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:
Т.А. Демешкина,
д-р филол. наук, профессор
В.А. Уткин,
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –
Д.А. Катунин,
канд. филол. наук, доцент

Р.Л. Ахмедшин,
д-р юрид. наук, профессор
Л.М. Прозументов,
д-р юрид. наук, профессор
П.П. Румянцев,
канд. ист. наук, доцент
А.С. Янушкевич,
д-р филол. наук, профессор

EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief
Vasiliy P. Zinoviev,
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief
Tatiana A. Demeshkina,
Doctor of Philology, Professor
Vladimir A. Utkin,
Doctor of Law, Professor

Executive Editor
Dmitry A. Katunin,
PhD in Philology, Associate Professor

Ramil L. Akhmedshin,
Doctor of Law, Professor
Lev M. Prozumentov,
Doctor of Law, Professor
Petr P. Rumyantsev,
PhD in History, Associate Professor
Aleksandr S. Yanushkevich,
Doctor of Philology, Professor

Журнал включен в базу данных Emerging Sources Citation Index в Web of Science Core Collection.
Журнал включен в базу данных Russian Science Citation Index на Web of Science.

The Journal is included in the Emerging Sources Citation Index in the Web of Science Core Collection.
The Journal is included in the Russian Science Citation Index and put on the Web of Science.

Журнал входит в «Перечень рецензируемых научных изданий, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук» Высшей аттестационной комиссии при Министерстве образования и науки Российской Федерации.

МИНИСТЕРСТВО ОБРАЗОВАНИЯ И НАУКИ
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ
ВЕСТНИК
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА
ОБЩЕНАУЧНЫЙ ПЕРИОДИЧЕСКИЙ ЖУРНАЛ

№ 410 Сентябрь 2016

Свидетельства о регистрации: бумажный вариант № 018694,
электронный вариант № 018693
выданы Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.
ISSN: печатный вариант – 1561-7793;
электронный вариант – 1561-803X
от 20 апреля 1999 г. Международного центра ISSN (Париж)

СОДЕРЖАНИЕ
ФИЛОЛОГИЯ

Козлов А.Е. Рефлексия и нарратив в «Путешествии критики» С.К. Ферельцта	5
Меняйло В.В. Англичане и иностранцы в «Care о Форсайтах» и «Современной комедии» Дж. Голсуорси	13

ИСТОРИЯ

Абсеметов М.О., Зиновьев В.П. К вопросу об особенностях процесса модернизации Казахстана в 1920–1940-е гг.	19
Арапина С.В., Карин А.Д. Революция 1848 г. в Галиции сквозь призму концепции Ш. Эйзенштада	24
Ахмедов Т.А. Преодоление прокурдской Демократической партией народов избирательного барьера на выборах в июне 2015 г. в Турции: победа или поражение курдов?	31
Бадмаев А.З. Организация технической инспекции в студенческих строительных отрядах (на примере Бурятии)	34
Гайдин С.Т., Бурмакина Г.А. История создания кедровой промышленности	41
Гетман М.А. «Европа для детей»: адаптированный вариант Европейского Союза	50
Гордеев А.Г. Восстановление деятельности Алтайской губернской земской управы (июнь – июль 1918 г.)	58
Захаров А.И. Индийская политика администрации Билла Клинтона (1993–2001 гг.)	63
Иванова Л.М. Сибирский фронт: изучение вопроса в отечественной исторической науке	72
Комилова Х.Г. Теоретические основы и подходы к определению внешнеполитических интересов в международных отношениях Центральной Азии	77
Комлева Е.В. Сибириаки в столице: впечатления наследников красноярского купца А.П. Ларионова от Санкт-Петербурга начала 1870-х гг.	84
Косыгина С.В. Динамика народонаселения Западной Сибири 1914–1923 гг. в современной историографии	91
Крылова В.К. «...Лично мне он известен как честный и способный чиновник...»	97
Курнаков А.Н. Роль религии в политической жизни Нигерии	103
Лиджиева И.В. Местное самоуправление калмыцкой степи в деятельности временного правительства	108
Мальцев Р.К. К вопросу о деятельности Сибирской ассоциации исследователей первобытного искусства	114
Мишинин С.Е. Железнодорожный транспорт Западной Сибири в контексте мониторингов железных дорог сети СССР 1960–1980-х гг. (по материалам газеты «Гудок»)	118
Савелова О.А. Организация подготовки специалистов- физхимиков в высшей школе на примере деятельности Новосибирского государственного университета во второй половине XX в.	123
Сафонова О.Е. К вопросу о добровольных неполитических общественных объединениях в Рязанской губернии в конце XIX – начале XX в.	131
Спичак А.В. Классификация документальных источников по истории приходских церквей Тобольской епархии XVIII – начала XX в.	138
Сушко А.В., Нехаев А.В. Теории национализма и историческая наука: партикуляризм vs универсализм	142

MINISTRY OF EDUCATION AND SCIENCE
OF THE RUSSIAN FEDERATION

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL
GENERAL SCIENTIFIC PERIODICAL

№ 410 September 2016

Certificates of registration: printed version № 018694,
electronic version № 018693
Issued by the Russian Federation State Committee for Publishing
and Printing on April 14, 1999.
ISSN: printed version – 1561-7793; electronic version – 1561-803X
April 20, 1999 by International centre ISSN (Paris)

CONTENTS

PHILOLOGY

Kozlov A.E. Reflection and narration in <i>The Journey of Criticism</i> by S.K. Ferelst	5
Menialio V.V. English people and foreigners in J. Galsworthy's <i>The Forsyte Saga</i> and <i>A Modern Comedy</i>	13

HISTORY

Absemetov M.O. Features of Kazakhstan's modernization process in the 1920s–1940s	19
Arapina S.V., Karin A.D. The revolution of 1848 in Galicia in the concept of S. Eisenstadt	24
Akhmedov T.A. Surpassing the electoral threshold by the Peoples' Democratic Party in the Turkish general election of June 2015: victory or loss for Kurds?	31
Badmaev A.Z. Organisation of technical inspection in student construction brigades (a case study of Buryatia)	34
Gaidin S.T., Burmaka G.A. The history of the formation of Siberian pine nuts industry	41
Getman M.A. “Europe for Kids”: the adapted version of the European Union	50
Gordeev A.G. Restoration of the Altai Provincial Zemstvo Council activities in June–July 1918	58
Zakharov A.I. The Bill Clinton Administration's India policy (1993–2001)	63
Ivanova L.M. The Siberian frontier: the study of the issue in the Russian historical science	72
Komilova Kh.G. Theoretical bases and approaches to the determination of foreign policy interests in the system of Central Asia	77
Komleva E.V. Siberians in the capital: impressions of the inheritors of the Krasnoyarsk merchant Aleksandr P. Larionov of St. Petersburg of the early 1870s	84
Kosygina S.V. Modern historiography of the population dynamics in Western Siberia in 1914–1923	91
Krylova V.K. “... I personally know him as an honest and capable official ...”	97
Kurnakov A.N. The role of religion in the political life of Nigeria ...	103
Lidzhieva I.V. Local government of the Kalmyk steppe in the Provisional Government activities	108
Maltsev R.K. On the activities of the Siberian Association of Prehistoric Art Researchers	114
Mishenin S.E. Railway transport of Western Siberia in the context of the USSR railway network monitoring in the 1960s–1980s (on materials of the <i>Gudok</i> newspaper)	118
Savelova O.A. Training of specialists in physical chemistry in universities (NSU) in the second half of the 20th century	123
Safonova O.Ye. On the question of voluntary non-political public associations in Ryazan Province in the late 19th – early 20th centuries	131
Spichak A.V. Classification of documentary sources on the history of parish churches of the Tobolsk eparchy of the 18th – early 20th centuries	138
Sushko A.V., Nekhaev A.V. The theory of nationalism and historical research: universalism vs particularism	142

Тишкина К.А. Участие Г.Д. Гребенщикова в работе и ликвидации Третьего Сибирского Новониколаевского врачебно-питательного отряда (1917–1918 гг.)	153
Троицкий Е.Ф. Представительство федеративных государств в Совете ЕС; роль регионов	159
Храмцов А.Б. Проблемы формирования органов местного самоуправления в городах Западной Сибири (1870-е гг.)	164
Чернышов С.А. Западная Сибирь в системе международных связей в XVI–XVII вв.	168

ПРАВО

Карелин Д.В., Мещерякова Э.И., Ларинова А.В., Трусов П.А. Особенности взаимосвязи социопрофессиональных и личностно-коммуникативных характеристик судебных приставов	172
Хоменков Р.О., Ахмедшин Р.Л. Классификация серийных убийц: синтез результатов	179
КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ	184

Tishkina K.A. Participation of G.D. Grebenshchikov in the work and elimination of the Third Siberian Novonikolaevsk Medical and Nutritional Group (1917–1918)	153
Troitskiy E.F. Representation of federal states in the Council of the EU: roles of the regions	159
Khrantsov A.B. Problems of local government formation in the cities of Western Siberia (the 1870s)	164
Chernyshov S.A. Western Siberia in international relations in the 16th–17th centuries	168

LAW

Karelin D.V., Meshcheryakova E.I., Larionova A.V., Trusov P.A. Special aspects of interconnection between socio-professional and personal-communicative characteristics of bailiffs	172
Khomenkov R.O., Akhmedshin R.L. Classification of serial killers: a synthesis of the results	179
BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS	184